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افزايش بی سر و صدای قيمت فرآورده های لبني
در تعطيلات نوروز

جوان
جوان نوشت: برخي كارخانجات لبني با سوءاستفاده از تعطيلات 
نوروز، بي سرو صدا قيمت انواع ماست، خامه و بستني را بين ۴۰۰ 
تا ۷۰۰ تومان گران كردند. اين در حالي است كه اين كارخانجات 
بــه بهانه تعطيلات در فروردين ماه قيمت شــير خام را به ۸۰۰ 

تومان كاهش دادند.
كارشناســان معتقدند كه در چند سال اخير همزمان با آغاز 
فاز نخست هدفمندي يارانه ها، مصرف شير و لبنيات كاهش يافته 
و از ســال ۸۹ تا ۹۲، دولت به منظور حمايت از مصرف كننده به 
توليد كنندگان و دامداران به طرق مختلف يارانه داده اســت، اما 
در دو سال اخير به منظور حمايت از دامداران قيمت شير خام را 
افزايش داده و كارخانجات را مجاب كرده تا شير خام را از دامداران 
گران بخرند، اما در مقابل توليد كنندگان نه تنها قيمت شــير خام 
را گــران نكرده اند، بلكه در طول يك ســال به بهانه هاي مختلف 
قيمت محصولات خود را گران كرده اند. البته فشــار كارخانجات 
بر دامداران در ســال گذشته در پي پافشاري ستاد تنظيم بازار بر 
افزايش قيمت شير خام از سوي كارخانجات در سال آينده و عدم 
پيروي كارخانجات از مصوبات قيمتي اين ستاد به اوج خود رسيد، 
به طوري كه سازمان حمايت در اسفند ماه، آماري از جريمه برخي 
كارخانجات به دليل عدم رعايت مصوبات قيمتي منتشــر كرد تا 
اينكه صنايع تبديلي و دامداران در فروردين ماه طي جلسات متعدد 
بر ســر قيمت شير خام به توافق رسيدند. حسين بختيار، مسئول 
كميتــه فني انجمن صنايع لبني در گفت و گو با »جوان« ضمن 
تأكيد بر اينكه افزايش قيمت برخي محصولات لبني نبايد رسانه اي 
شــود، گفت: از نظر انجمن هيچ تغيير قيمتي در نوروز نداشتيم، 
احتمالاً اين كارخانجات در توافق با سازمان حمايت، قيمت برخي از 
محصولاتشان را افزايش دادند، اما اگر رشد قيمت ها رسانه اي شود، 
ممكن است صنايع تبديلي به تبعيت از آنها قيمت هايشان را گران 
كنند كه در نهايت اين اقدام به ضرر مصرف كنندگان تمام مي شود.
وي در خصوص تعيين تكليف قيمت شــير خام در سال ۹۵ 
افزود: صنايع لبني به اين نتيجه رسيدند كه كيفيت بايد بر قيمت 
ارجح  باشد، از اين رو طي توافقي كه با دامداران داشتيم، قرار شد 
كه دامداران شــير را با ميزان پروتئين و چربي بالا به كارخانجات 
تحويــل دهند ولو با قيمت بالاتر از نرخ مصوب ۱۴۰۰ تومان و به 
اين ترتيب مردم نيز حاضرند به كالاي باكيفيت پول خوب دهند. 
وي در پاسخ به سؤال »جوان« در خصوص احتمال افزايش قيمت 
شير و لبنيات در سال ۹۵ تصريح كرد: در حال حاضر رشد قيمت 
مطرح نيست، اما ممكن است كارخانجات با ارائه مدارك افزايش 
هزينه ها ي توليد به ســازمان حمايت از مصرف كنندگان بتوانند 
مجوز قانوني رشــد قيمت ها را بگيرند، اما صنايع تبديلي به دليل 

عدم كشش بازار، واقعاً به دنبال افزايش قيمت نيستند.
وخيم  تر شدن وضعيت اقتصادي كشور

اعتماد
ايــن روزنامه حامی دولت از وضعيت تجارت خارجی كشــور 
گزارش داده اســت: مثبت شــدن تراز تجاري كشور، آن هم براي 
نخســتين بار بعد از پيروزي انقــلاب، آرزوي هر فعال اقتصادي 
است. براساس آمار منتشــره، اين اتفاق رخ داده ولي نمي توان از 
آن خوشــحال بود و اتفاقا آمار تراز تجاري در سال ۱٣۹۴ قبل از 

هر چيز از وخيم  تر شدن وضعيت اقتصادي كشور خبر مي دهد.
 براســاس آمار گمرك جمهوري اســلامي ايران، بيش از ۸۰ 
درصد واردات كشور، مستقيما به خطوط توليد رفته اند كه به اين 
معنا بخش مهم و چشمگير واردات كشور را تكنولوژي، مواد اوليه 
يا كالاهاي واسطه اي تشكيل مي دهند. از قضا اين بخش در سال 
گذشته كاهش مهمي داشته كه نه تنها خوشحال كننده نيست بلكه 
نگران كننده اســت. وقتي واردات كالاهاي واسطه اي يا مواد اوليه 
كاهش پيدا مي كند، به معناي كوچك يا غير فعال شدن بخش هاي 
توليدي كشور است و اين مهم يعني تعميق ركود در سال گذشته.

بر اساس آمار واردات كالاهاي مرتبط با توليد در سال گذشته 
۲۰ درصد كمتر وارد كشــور شــدند و اتفاقا يكــي از مهم ترين 
عوامل مثبت شــدن تراز تجاري كشور، همين كاهش واردات در 
اين بخش حياتي اســت. از ســوي ديگر، براساس آمار حدود ۱۰ 
درصد كالاهاي وارداتي به ايران، كالاهاي مصرفي ساخته شده اي 
اســت كه به فروشگاه ها در ايران راه پيدا مي كند. در كنار آن يك 
ميليارد دلار نيز خودرو از راه هاي قانوني به كشــور آمده است. اما 
در طرف مقابل حدود ۲۰ ميليارد دلار كالاي قاچاق نيز به كشور 
آمده اســت. همان طور كه مي دانيد قاچاقچيان، همواره اقدام به 
واردات كالاهاي مصرفي به كشور مي كنند و كسي تاكنون نشيده 
كه يك قاچاقچي تكنولوژي را به كشور وارد كرده باشد. درنتيجه 
۲۰ ميليارد دلار كالاي قاچاق وارد كشور شده و همين امر بسيار 
نگران كننده اســت، زيرا براساس هيچ منطقي نمي توان پذيرفت 
كه كالاي قاچاق وارداتي پنج برابر كالاي قانوني وارد شده به يك 
كشور باشد. اين امر علاوه بر اينكه حدود ۱۰ ميليارد دلار درآمد 
مالياتي از كشــور را كاهش مي دهد، موجب تضعيف تجار قانوني 
مي شود. زيرا تاجري كه از راه قانوني اقدام به واردات كالا مي كند 
بــا پرداخت ماليات ۴۹ درصدي، به مراتب توان رقابتي كمتري با 
قاچاقچيان دارد. همين مسئله مي تواند دلسردي كساني را كه به 

قانون احترام مي گذارند به همراه داشته باشد...
سخن آخر آنكه مثبت شدن تراز تجاري براي هر كشوري اتفاقي 
اميدواركننده است اما به شرطي كه اين مثبت شدن واقعي باشد 
و برپايه رونق و رشد توليد در داخل دست يابد. اين مهم در سال 

گذشته نبود و به جاي شادي، نگراني ها را افزايش داد.
انفعال وزارت راه و شهرسازی در سال ۹۴

وطن امروز
وطــن امروز از ركود در بازار مســكن گــزارش داد: وزارت راه  
وشهرسازی در سال ۹۴ يكی از منفعل ترين وزارتخانه های اقتصادی 
بود و كارشناسان اعتقاد دارند اين انفعال و ركود در سال جديد هم 
ادامه خواهد داشت. به گزارش »وطن امروز«، وزارت راه وشهرسازی به 
عنوان متولی مسكن و راه كشور در سال گذشته عملكرد قابل دفاعی 

نداشت و طرح هايی را كه وعده داده بود نتوانست عملياتی كند.
مســكن اجتماعی به عنــوان يكی از طرح های اعلام شــده 
توسط دولتمردان دولت يازدهم به هيچ  عنوان اجرايی نشد و اين 
وزارتخانه حتی در پيشبرد طرح های قديمی مثل مسكن مهر ناكام 
بود. وزير راه وشهرسازی در آبان ماه ۹۲، با توقف طرح مسكن مهر، 
طرح مسكن اجتماعی را به عنوان جايگزينی مناسب برای حمايت 
از گروه هــای كم درآمد معرفی كرد. آخوندی همچنين وعده آغاز 
طرح مســكن اجتماعی را از اواخر سال ۹٣ داد. به رغم وعده های 
اعلام شــده، پس از گذشت ۲ ســال  و نيم از عمر دولت يازدهم، 
نه تنها طرح مســكن اجتماعی به مرحله اجرا نرسيده، بلكه حتی 
برنامه ريزی آن هم نهايی نشــده و صرفاً لفظ آن در سخنان وزير 

راه وشهرسازی شنيده می شود.
تنها اقدام اجرايی وزارت راه وشهرســازی دولت يازدهم درباره 
طرح مسكن اجتماعی، آماده كردن پيش نويس يك تفاهمنامه ميان 
وزارت راه وشهرســازی و وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعی، تحت 
عنوان برنامه مشترك است كه هنوز به امضای طرفين نرسيده است. 
همچنيــن در اين پيش نويس، هيچ يك از مؤلفه های طرح، اعم از 
ميزان و نوع منابع مورد نياز و تســهيلات در نظر گرفته شده برای 
متقاضيان، نحوه اجرا و مراحل زمانی طرح مشــخص نشده است. 
بی توجهی به افزايش ساخت مسكن در دولت يازدهم در حالی است 

كه كشور به ساخت ۲ ميليون واحد مسكن در سال نياز دارد...

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

رئيس كل سابق بانک مركزی:
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مصباحی مقدم: نعمت زاده با حذف طرح شبنم 
به قاچاق رسمیت بخشید

رئيس و يک عضو كميسيون 
برنامــه و بودجه مجلس با بيان 
بدتر شــده  ركود  وضع  اينکه 
گفتند: وزير صنعت با حذف طرح 
شبنم به قاچاق رسميت بخشيد.
فــارس، غلامرضا  گــزارش  به 
تاجگردون، رئيس كميسيون برنامه 
و بودجــه مجلس در يــك برنامه 
اقتصادی  تلويزيونی درباره وضعيت 
كشــور اظهار كرد: اقتصــاد ما در 
شرايطی قرار گرفته كه ركود تداوم 
داشــته و اگر رشد بخش كشاورزی 
را از آمارها خارج كنيم،  وضع ركود 

بدتر شده است.
وی علت نامگذاری امســال به 
»اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل« را 
نگاه های بخشی به اقتصاد دانست و 
تأكيد كرد: در اين زمينه هماهنگی 
ميان قوا و بخش های دولت بســيار 

اهميت دارد.
مصباحی  غلامرضــا  همچنين 
مقدم، عضو كميسيون برنامه و بودجه 
در اين برنامه تلويزيونی گفت: مقام 
معظم رهبری با نامگذاری امسال در 
حقيقــت توجه ما را به ظرفيت های 

درونی معطوف داشته اند.
وی ادامــه داد: مــا شــاهد آن 
اهتمامی كه بايد از سوی دولت برای 
تحقق اين سياســت ها وجود داشته 
باشد نيســتيم. ضمن اينكه تلاش 
دولت برای خروج از ركود نتيجه ای 

نداشته است.
عضو كميسيون برنامه و بودجه 
مجلس شورای اسلامی گفت: قانون 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز در مجلس 
برای اجرا در ســال های ۹٣ و ۹۴ به 
تصويب رسيد اما اجرايی نمی شود در 
صورتی كه قاچاق به توليد ما به شكل 

جدی آسيب زده و توليد كنندگان ما 
در رنج هستند.

مصباحی مقدم افزود: طرح هايی 
از جمله طرح شــبنم كه در دولت 
قبلــی به منظور شناســايی كالای 
قاچاق به اجرا درآمد در اين دولت از 
سوی وزير صنعت، معدن و تجارت 
ملغــی اعلام شــد و در حقيقت به 

قاچاق در كشــور رسميت بخشيده 
شد.

وی گفــت: از طرفی در بخش 
صنعــت و معدن شــاهد تعطيلی 
شــهرك های صنعتی به علت نبود 
ســرمايه در گردش هســتيم. هزار 
هزار ميليارد تومان نقدينگی در نظام 
بانكی وجود دارد كه مشخص نيست 

بانك ها با اين منابع چه می كنند.
اين نماينده مجلس با اشــاره به 
علت به كار نيفتادن اين ســرمايه ها 
در مســير توليد، تصريــح كرد: ما 
عزمی برای بــه كارگيری منابع در 
اقتصاد مقاومتی نمی بينيم. ما اقتصاد 
مقاومتی را برای اين می خواهيم كه 
مقاومتمان را در مقابل نظام سلطه 
جهانی ادامه دهيــم و بنابراين بايد 

فرهنگ مقاومت شكل بگيرد.
مصباحی مقــدم گفت: اقتصاد 
كشوری مانند عربستان سعودی كه 
همه قدرت های دنيــا با آنها همراه 
هســتند در حد بالايــی ضربه پذير 
اســت زيرا اقتصاد اين كشور بيش 
از ۹۰ درصد به نفت اتكا دارد و اگر 
روزی تحريم شود با مشكلات جدی 
مواجه خواهد بود. اما مشكلی ندارد 
زيرا قدرت ها آن را حمايت می كنند.

ايــن نماينده مجلس شــورای 
اسلامی خاطرنشان كرد: ما همواره 
از آنجايی كه كشور را از چنگال نظام 
ســلطه خارج كرده ايم با فشارهايی 
روبرو بوده ايم و بايد برای ضد ضربه 
كردن اقتصاد، اقتصاد مقاومتی را در 

پيش بگيريم.
مصباحی مقدم يكی از نشانه های 
نبود عزم در دولت برای اجرای اقتصاد 
مقاومتی را لايحه بودجه ســال ۹۵ 
دانست و افزود: براساس سياست های 
ابلاغی برنامه ششــم دولت بايد ٣۰ 
درصد درآمد ناشی از فروش نفت و 
گاز را به صندوق توســعه ملی واريز 
كند اما امســال اين رقــم را به ۲۰ 
درصد كاهش داده و واريز آن را نيز 
بهمن سال جاری اعلام كرده است 
يعنی اتكا بــه درآمدهای نفتی كه 
درست مقابل اقتصاد مقاومتی است.

»العوده«، روســتايي در 25 
كيلومتري حميديــه كه جاده 
منتهي به آن شــبيه جاده هاي 
شمالي كشــور است و شباهت 
كمتري به خوزستان دارد. جاده اي 
با درختان ســر به فلک كشيده 
كه مانــع تابيدن آفتــاب داغ 
خوزستان بر مسافران مي شود و 
عبور كرخه از ســمت راست آن 
ضمن رونق بخشيدن به كشاورزي 
و دام پروري، زيبايي خاصي به اين 

مسير بخشيده است.
در كنــار ايــن همــه زيبايي و 
نعمت اما هنوز برخــي از خانواده ها 
نتوانســته اند در جنگ بــا فقر پيروز 
شوند و مي بايستي در خانه هاي محروم 
خود منتظر مردان جهادي باشــند، 
آنها كــه در روزهاي خوش آب و هوا 
نوروزخوشي هاي مادي را رها كرده اند 
و در مناطق محروم به كمك همنوعان 

خود آمده بودند.
چند صد متر مانــده به ورودي 
روســتا صــداي ســرود و هياهوي 
به  جهادي  گروه هــاي  دانش آموزان 
گوش مي رســد كه امســال به اين 
روستاي دور افتاده آمده اند تا جشن 
ســال نو خــود را با جهــادي از نوع 

سازندگي آغاز كنند و خانه دار شدن 
محرومان، آنها را به وجد بياورد.

محمد محسني، دانش آموز ۱6 
ســاله قمي را در حالــي ديديم كه 
مشــغول بيل زدن بــود. وي درباره 
حضورش در اردوي جهادي مي گويد: 
از سال گذشــته كه رسانه ها فضاي 
اردوهاي جهادي را به تصوير كشيده 
بودند، دلم هوايي شد و وقتي مدرسه 
خبــر از ايــن اردوي جهــادي داد، 

پيشگام شدم.
وي مي افزايد: فضا، فضاي خوبي 
اســت كه نمي توانم آن را وصف كنم. 
در ايــن اردو براي چند روز از زندگي 
شــهري دوريم و به ظاهر ســختي 
مي كشيم اما وقتي سختي ها به پايان 
مي رسد، شادي تمام وجود آدم را فرا 
مي گيــرد و همه بچه ها علي رغم كار 
سخت در طول روز، سرحال هستند.

ايــن دانش آموز ۱6 ســاله بيان 
مي كند: در كارهــاي گروهي خيلي 
ضعيــف بودم اما وقتي به اينجا آمدم 
آموختم كه خودم را با جمع تطبيق 
بدهم تا به يك هدف برسيم، اين اردو 
عامل مهمي شــد كه من به اهميت 
كار گروهي پي ببرم و اين مهم ترين 
دستاورد من از اين سفر ۱۰ روزه است.

وي عنــوان مي كنــد: اينجا نه 
اينترنت وجــود دارد و نه خبري از 
بــازي هاي كامپيوتري اســت اما با 
اين وجود خوش مي گذرد. در غياب 
اينترنت بعد از پايان كار، اوقات فراغت 
بيشــتري داريم. اين موضوع دليلي 
شــد كه ما وقت خــود را به كمك 
مربيان مديريت كنيم و در حقيقت 
وقت شناسي دومين موضوع مهمي 
اســت كه در اين اردو به اهميت آن 

واقف شديم.
حامــد آقاخاني، مســئول گروه 

جهادي »پيشــگامان علم و خدمت« 
از استان قم درباره فعاليت اين گروه 
مي گويــد: اين گــروه جهادي دانش 
آمــوزي از روز ســوم فرودين ماه به 
العوده آمد تا ســاخت يــك خانه را 
تكميــل كند. اين خانه قبلًا توســط 
گروه هاي جهادي بســيج دانشجويي 
ساخته شــده بود و ما مي خواهيم با 
ادامــه دادن راه آنها، ايــن كار را به 

سرانجام مطلوب برسانيم.
نماينده بســيج دانش آموزی در 
قــرارگاه مركزی اردوهــای جهادی 

كشــور مي افزايــد: ٣۰ دانش آموز 
به همراه چند مربــي در اين اردوي 
جهادي شــركت كرده انــد و هدف 
اصلي آن خودســازي است تا بتوانيم 
در آينده از اين دانش آموزان به عنوان 
مسئولان گروه هاي جهادي دانشجويي 

استفاده كنيم.
مسئول سازندگي سازمان بسيج 
دانش آموزي بيان مي كند: بيشتر كار 
اين گروه جهــادي كارهاي فرهنگي 
است تا بتوانيم اين جهادگران را تقويت 
كنيــم و در آينده كارهــا به صورت 

گروه هاي جهادي تخصصي در حوزه 
علمي، عمراني و فرهنگي انجام شود.

هدف  مي كند:  عنــوان  آقاخانی 
اصلي ما در اين اردو همراه كردن مردم 
روستا بود تا خودشان بتوانند در مسير 
محروميت زدايي و توانمند كردن مردم 
گام بردارند و به همين دليل توانستيم 
بسياري از روستاييان العوده را در اين 

كار همراه كنيم.
خودســازي و تقويــت باورهــا 
مهم ترين اهــداف اردوهاي جهادي 
اســت و به همين دليل بســياري از 
دانش آمــوزان و دانشــجويان حاضر 
در اين اردوها مشــتاق بــه ادامه آن 
هستند؛ بدون شك تخصصي كردن 
اهداف گروه هاي جهادي مي تواند به 
موفقيت بيشــتر اقدامات اين اردوها 
بيانجامد و همچنين در توانمند كردن 

مردم محروم بسيار موثر است.
العــوده علي رغــم ظرفيت هاي 
موجود، هنوز نتوانســته به موقعيت 
اصلــي خــود در بين روســتاهاي 
خوزســتان برســد و اگر اين همت 
جهادي بتواند غبار محروميت را بزدايد 
و جوانان روستا در اين راه تلاش كنند 
مي توان شاهد رونق روستاي العوده در 

سالهاي آينده بود.

شستنغبارمحرومیتازچهره»العوده«بهدستجهادگراننوجوان

رئيس كل سابق بانک مركزی 
گفت: قطعاً اثر نقدينگی هزار هزار 
ميلياردی موجود بين شش ماه تا 
يک سال بعد بر اقتصاد، خودش را 

نشان خواهد داد.
محمود بهمنــی در گفت وگو با 
نسيم ضمن انتقاد از رشد نقدينگی تا 
هزار هزار ميليارد تومان اظهار كرد: ما 
۴٣۵ هزار ميليارد تومان نقدينگی را 
تحويل آقای روحانی داديم كه اكنون 
به هزار هزار ميليارد تومان رســيده 
است، بنابراين مسئولان بانك مركزی 
بايد در خصــوص افزايش نقدينگی 
پاسخ شفافی بدهند. وقتی نقدينگی 

به يكباره از ۴٣۵ هزار ميليارد تومان 
به هزار هزار ميليارد تومان می رســد 
چگونه می توان ادعا كرد كه نقدينگی 
كنترل شده اســت؟ چگونه برخی ها 
با وجود رشد پرشتاب نقدينگی پای 
تريبون هــا از مهار نقدينگی ســخن 

می گويند؟
رئيس كل سابق بانك مركزی با 
بيان اين كه »نقدينگی حتماً اثر خود 
را بــر تورم خواهد گذاشــت« افزود: 
قطعاً نقدينگی هــزار هزار ميلياردی 
موجــود، اثرش را بر اقتصاد كشــور 
خواهد گذاشت. شاخص های اقتصادی 
مانند نقدينگی اثرشــان را بين شش 

ماه تا يك ســال بعد بر اقتصاد كشور 
نشــان خواهنــد داد. همان طور كه 
مهار تورم از طريــق برنامه ريزی در 
جهت سياســت های پولــی و مالی 
يك شبه اتفاق نمی افتد، اثر افزايش 
نقدينگــی بر تورم هم يك شــبه اثر 
خود را نمی گذارد. شــك نكنيد كه 
رشــد نقدينگی اثر خــود را بر تورم 

خواهد گذاشت.
بهمنی ادامه داد: رشد نقدينگی 
مسئله بسيار مهمی است ولی در كنار 
آن بايد به مسير، مصرف و نوع هدايت 
نقدينگی هم توجه كرد. ممكن است، 
نقدينگی در بخش هزينه های جاری 

دولت و حقوق و دستمزد صرف شود. 
همچنين ممكن اســت نقدينگی به 
سمت كارخانجات توليدی برود كه در 
اين صورت شاهد رشد توليد خواهيم 
بود و اشتغال ايجاد می شود. بنابراين 

اين دو مسير با هم متفاوت است.
وی عنوان كرد: نقدينگی اگر در 
كاذب،  ســفته بازی،  بازارهای  مسير 
هزينه های جاری و حقوق و دستمزد 
هزينه شــود منجر بــه تحريك بازار 
می شود. در دولت قبل ما تورم داشتيم 
ولی اشــتغال و توليد هم داشتيم. در 
پايان ســال ۹۱ تورم ما ٣۰/۵ درصد 
بود و رشــد نقدينگی ما هم به ٣۰/۸ 

درصد رسيده بود.
از عملكرد  بــا دفــاع  بهمنــی 
دولت هــای نهم و دهــم در كنترل 
نقدينگی نيز گفــت: البته نقدينگی 
در دولت ما بايد افزايش می يافت زيرا 
در آن زمان قيمــت ارز از ۱۲۲6 به 
۲۴۷۷ تومان رســيده بود. اگر در آن 
افزايش نمی داديم  را  نقدينگی  زمان 
نيازهــای توليد و نيازهای جامعه كه 
نقدينه خواهــی را بالا برده بود، ركود 
ايجاد می كرد و به شــرايط اقتصادی 
كــه اكنون دولت يازدهم ايجاد كرده 
می رســيديم. اگر نقدينگی را رشــد 
نمی داديــم كه كارخانجــات را احيا 

كنيم ركــود عميق فعلی از آن زمان 
شروع می شد.

از سياســت های  انتقاد  بــا  وی 
اقتصادی دولت روحانی تصريح كرد: 
نمی تــوان بين ركــود و تورم يكی را 
انتخاب كرد. نمی شــود كــه تورم را 
مهــار كنيم و ركود را ناديده بگيريم، 
زيــرا كنترل ركود بســيار مهم تر از 
كنترل تورم است. دولت يازدهم اگر 
می خواســت تورم را مهــار كند بايد 
نيم نگاهی هم به ركــود می انداخت 
كه در وضع ركود فعلی قرار نگيريم. 
خروج از ركود بسيار سخت تر از كنترل 

تورم است.

رئيس اتحاديه توليد كنندگان 
و صادركنندگان صنايع نساجی 
ضمــن گلايه از ركــود در بازار 
پوشــاک ايرانی، اعلام كرد كه 
بازار عيد امسال بيشتر در اختيار 

پوشاک خارجی بود.
سعيد حسين زاده، درباره  وضعيت 
در  نســاجی  توليد كنندگان صنعت 
سال گذشته و امسال گفت: در سال 
گذشــته به دليل ركود حاكم بر بازار 
توليد كننــدگان ما انگيــزه ای برای 
توليد نداشتند و از آنجاكه توليد بازار 
پوشاك بيشتر مربوط به سه ماه آخر 
سال اســت و تا پايان سال ركود بر 
بازار حاكم بود، توليد داخلی شرايط 

مساعدی نداشت.
وی در گفت وگو با ايســنا ادامه 
داد: با توجه به اينكه در اســفندماه 
تا حدودی نســبت به كل سال ركود 

كمتر شــد، توليد كننــدگان ايرانی 
باشند  داشته  توليداتی  می توانستند 
اما از آنجاكه در كل سال ركود بود و 
توليد كنندگان از شرايط آينده چندان 
آگاه نبودند نتوانستند توليد مناسبی 
داشته باشند و بازار شب عيد بيشتر در 
اختيار محصولات چينی و ترك بود و 
مصرف كنندگان نيز بيشتر به اين نوع 

پوشاك روی آوردند.
حســين زاده دربــاره  وعده های 
مسئولان در مورد صنعت نساجی نيز 
اظهار داشت: سال گذشته مسئولان 
از جمله وزير صنعت، معدن و تجارت 
قول های زيادی دادند، اما متاســفانه 
هيچ كدام از اين وعده ها عملی نشد؛ 
به عنوان مثال قرار بود ســهم بيمه 
كارفرما شامل معافيت قرار گيرد، اما 
اين اتفاق نيفتاد و در حال حاضر نيز 
معافيت هايی را اعلام كرده اند كه قبلا 

هم آن معافيت را قائل شده بودند و 
هيــچ صحبت جديدی در راســتای 

تقويت صنعت نشده است.
احاطه بازار پوشاک
 با محصولات قاچاق

توليد كنندگان  اتحاديــه  رئيس 
و صادركنندگان صنايع نســاجی با 
اشــاره به حجم زيــاد كالای قاچاق 
در كشور گفت: بازار ما را محصولات 
قاچاق احاطه كرده است و انگيزه ای 
برای توليد كنندگان برای شروع سال 
جديد وجود نــدارد. اگر همين طور 
پيش رود شــرايط بدتر هم می شود 
و در بخش نساجی نمی توان منتظر 

شرايط خوبی بود.
وی افزود: از نظر توليد كنندگان 
بهتر اســت كه بتوانيم جلوی قاچاق 
كالا را بگيريم، چرا كه توليد كنندگان 
با توجه به وضعيت فعلی هيچ توقعی 

ندارند غيراز اين كه جلوی قاچاق كالا 
گرفته شود، چون در آن صورت است 
كه صنعت داخلی می تواند رشد كند.

حســين زاده ادامه داد: با توجه 
بــه صحبت های مقام معظم رهبری 
درباره اقتصــاد مقاومتی اگر بتوانيم 
جلوی قاچاق بی رويه كالا را بگيريم، 
می توانيــم به اين مهم دســت پيدا 

كنيم.
و  توليد كنندگان  اتحاديه  رئيس 
صادركنندگان صنايع نساجی تاكيد 
كرد: يكی از راهكارها برای جلوگيری 
از قاچاق اين اســت كه دولت اجازه 
ندهد از مناطق آزاد پوشاك وارد شود، 
البته آنقدر راه برای قاچاق به كشور 
وجود دارد كه اگر دولت بتواند فقط 
۲۰ درصــد از قاچاق كالا را كم كند، 
توليد دو برابر خواهد شد و به سمت 

توليد بهتر خواهيم رفت.

واردات نخ ارزان تر از پنبه
در هميــن رابطــه عضو انجمن 
صنايع نســاجی هــم با اشــاره به 
افزايش تعرفه واردات پنبه از ابتدای 
امســال،گفت: در سالی كه با عنوان 
اقتصــاد مقاومتــی، اقــدام و عمل 
نام گذاری شــده اســت، واردات نخ 

ارزانتر از واردات پنبه تمام می شود.
احد كرمانی در گفت  و گو با فارس 
با بيان اينكه تاكنون تجديد نظری در 
مورد تعرفه هــای افزايش  يافته پنبه 
صورت نگرفته اســت، افزود: تعرفه 
واردات پنبه از ۴ درصد به ۱۰ درصد 
افزايــش يافته و علاوه بر اين، تعرفه 
واردات پلی استر از ۷ به ۱۰ درصد و 
تعرفه واردات ويسكوز از ۴ به ۵ درصد 
افزايش يافته اســت كه در مجموع 
باعث بالا رفتن قيمت تمام شده توليد 

نخ و محصولات نساجی خواهد شد.

عضو انجمن نســاجی همچنين 
با انتقاد از افزايش قاچاق محصولات 
نساجی به كشور، گفت: توليد صنعت 
نســاجی به كلاف سردرگمی تبديل 
شــده كه افزايش تعرفه واردات مواد 
اوليــه و همچنيــن افزايش حضور 
شركت های خارجی در بازار پوشاك 
ايــران، وضعيت اين صنعت را وخيم 

كرده است.
وی بــا بيــان اينكــه حضــور 
شــركت های ترك در ايران در حال 
افزايش است، گفت: يكی از برندهای 
توليدكننده پوشــاك ترك، در حال 
افزايش شــعب خود در ايران است و 
حتی برای اينكه از تعرفه پايين تری 
در واردات برخوردار شــود، در حال 
مذاكره اســت و بر اين مسئله اصرار 
دارد كه متأســفانه دولت نيز از اين 

خواسته تمكين می كند.

دبير كميته تخصصی فقهی سازمان بورس با تاكيد بر لزوم بازنگری و 
بروزرسانی قانون بانکداری بدون ربا، گفت: سرمايه در اسلام در صورت 

تركيب شدن در قالب كار انجام شده سهمی از سود را دارا است.
حجت الاســلام سيدعباس موسويان دبير كميته تخصصی فقهی سازمان 
بورس در گفت وگو با فارس، اظهار داشــت: بخش كلی جامعه بايد همواره با 
قوانين به روز روبرو باشد. اين در حالی است كه آخرين اصلاحات قانون عمليات 
بانكی بدون ربا مصوب ۱٣6۲ و قانون پولی بانكی مربوط به سال ۱٣۵۱ است.
وی افزود: از سال ۱٣6۲ تاكنون قوانين بانكداری اسلامی تغييری نداشته 
در حالی كه كشــورهايی كه قانون بانكداری اســلامی خود را از روی قوانين 
ايران كپی برداری كرده اند، تا به امروز دســت كم سه بار قوانين بانكداری خود 
را بازنگری كرده اند. قانون بانكداری ايران اگر بخواهد به روز شود و متناسب با 
شــرايط اقتصادی جامعه و متناسب با نيازهای اقتصادی جامعه باشد، احتياج 

به بروزرسانی و نوسازی دارد.
دبير كميته تخصصی فقهی سازمان بورس گفت: نكته دوم در اين زمينه 
اينكه قانون بانكداری بدون ربا ســال ۱٣6۲ از جهت اقتصادی در يك فضای 
خاص كشــور و نوع بينش ها طراحی شــده است. در آن زمان كشور با جنگ 
تحميلی مواجه بود و منابع بانك ها به شدت با محدوديت روبرو بود. از طرفی 
با توجه به ملی شــدن بانك ها پس از انقلاب اســلامی، ايده حاكميت اقتصاد 
دولتی بر كشــور حاكم بود و با ديد اقتصاد دولتی به اقتصاد نگريسته می شد 

كه در آن فضا آن قانون نوشته شده است.
موســويان عنوان كرد: در فضای فعلی كه بسياری از بانك ها و موسسات 
اعتباری خصوصی و يا ليزينگ ها و تعاونی های اعتباری خصوصی در كشــور 
ايجاد شــده بايد دوباره نحوه روابط قانونی آنها و تعاريف و معاملات آنها ديده 
شود. نكته سوم اصولا نظام اعتباری بايد در خدمت بخش واقعی اقتصاد باشد، 
در حالی كه به نظر می  رســد، اين رابطه برعكس شــده است و می توان گفت 
حداقل بخشی از بانك های امروزی كشور از اين فلسفه وجودی فاصله گرفته اند.

دبير كميته تخصصی فقهی سازمان بورس با انتقاد از عملكرد برخی بانك ها 
ادامه داد: برخی بانك ها و موسسات اعتباری جای اينكه پول را از سطح جامعه 
جمع آوری كنند و به سمت فعاليت های مولد و مفيد اقتصادی هدايت كنند، 
می بينيم كه خود آنها تبديل به گرداب پولی شده اند و وجوه جمع آوری شده را 
برای سرمايه گذاری در ساختمان و زمين و ارز و يا سكه طلا متمركز می كنند 
و مسير طبيعی سرمايه را تغيير داده اند. لذا قوانين بايد اصلاح شود، تا جلوی 
تخلفات گرفته شود. وی در برابر اين پرسش كه آيا پول اعتباری در اسلام وجود 
دارد و اينكه با توجه به اينكه ســود عمليات و فعاليت واقعی از سود عمليات 
سفته بازی هم اكنون كمتر شده است. تا چه حد اين رويه با معيارهای اسلامی 
هم پوشانی دارد؟ پاسخ داد: در اين زمينه پول و قيمت تمام شده مورد توجه 
قرار می گيرد كه در برابر آن سود تعريف می شود. سود در اسلام بايد از بخش 

واقعی اقتصاد سرچشمه بگيرد و لذا اسلام ربا را تحريم كرده است.
دبير كميته تخصصی فقهی ســازمان بورس در مورد تفاوت مشاركت از 
طريق ســرمايه با رباخواری خاطرنشــان كرد: رباخوار در اصل پول خود را به 
ديگری قرض می دهد. رابطه حقوقی قرض بسيار خاص است. رباخوار پول خود 
را قرض می دهد و اصلا كاری ندارد كه آن شخص آيا كار می كند يا نمی كند 

و اينكه ارزش افزوده دارد يا ندارد.
وی گفت: اينكه رباخوار بگويد در برابر ۱۰۰ تومان بايد ۱۲۰ تومان دريافت 
كند، در برابر اينكه در يك مشاركت خاصی سرمايه و پول در فعاليت اقتصادی 

به كار گرفته می شود و ايجاد ارزش افزوده می كند، كاملا متفاوت است.
موسويان با ذكر مثالی ادامه داد: شخصی هر روز می رود در دريا ماهيگيری 
كند. روزانه حداكثر ۱۰ عدد ماهی می گيرد. وقتی صاحب ســرمايه توری در 
اختيــار ماهيگير بگذارد كه هر روز به جــای ۱۰ عدد ماهی ۱۰۰ عدد ماهی 
بگيرد، اين ۹۰ ماهی حاصل ارزش افزوده ای اســت كه ناشی از تلاش مجدد 
ماهی گير و سرمايه جديد )تور( است. تركيب كار و سرمايه اين ارزش افزوده 
يكصد ماهی را به وجود آورده است. لذا سرمايه در اسلام سهمی از سود دارد 
منتهی در قالب كار و نه به تنهايی انجام شده است. بايد سرمايه با كار تركيب 

شود تا از سود سهم برد.
گفتنی است آيت ا ... جوادی آملی، از مراجع تقليد، با بيان اينكه پول و مال 
به اندازه كافی در كشور وجود دارد اما در بانك های ربوی است، گفت: درآمدی 

كه از طريق اين بانك های ربوی كسب می شود، حرام است.
اين مرجع تقليد ادامه داد: بانك های ربوی در حال جنگ با ما هســتند 
و هر چقدر هم آدم فرياد می زند باورشــان نمی شود كه كسب و كار از طريق 

اين بانك ها حرام است.

قيمت بازارنوع سکه
۱۰۱۸۰۰۰سكه تمام طرح جديد
۱۰۱۸۰۰۰سكه تمام طرح قديم

۵٣۷۰۰۰نيم سكه
۲۸6۰۰۰ربع سكه

۱۹۴۰۰۰گرمی
۱۰۴۱۱۰هر گرم طلای ۱۸ عيار

نوع ارز
٣۴6۸دلار
٣۹6۸يورو
۴۹6۸پوند

۹۵۴درهم
۱۲۵۰ليرتركيه

شاخص بورس در جريان معاملات ديروز بازار سرمايه 68۴ 
واحد كاهش را به ثبت رساند.

به گزارش تسنيم؛ در پايان معاملات ديروز بازار سرمايه با داد و ستد 
تعداد ۱٣۸۷ ميليون ســهم و حق تقدم به ارزش ٣۹۲ ميليارد تومان 
در ۹۴ هزار نوبت، شاخص بورس 6۸۴ واحد افت كرد و به ارتفاع ۸۰ 

هزار و ۸۵۲ واحد عقب نشينی كرد.
بيشــترين تأثير منفی بر حركت دماســنج بازار سهام نيز به نام 
نمادهای معاملاتی پارســان، فولاد، رمپنا، شبندر، شپنا و همراه شد و 
در مقابل نمادهای معاملاتی فارس، فملی و كگل با رشــد خود مانع 

ريزش بيشتر شاخص شدند.
شاخص های اصلی بازار سرمايه نيز ديروز منفی بودند به طوری كه 
شاخص قيمت )وزنی- ارزشــی( ۲6۰ واحد، كل )هموزن( 6۱ واحد، 
قيمت )هموزن( ۵۱ واحد، آزاد شناور ۱۲٣۷ واحد و شاخص بازار اول 

۷٣۴ واحد افت كردند.
براساس اين گزارش؛ در بازارهای فرابورس ايران هم با جابه جايی 
۱۹۸ ميليــون ورقه به ارزش ۱۴۵ ميليارد تومان در ۱۹۸ هزار نوبت، 
آيفكس ۱۲/۲ واحد رشــد كرد و به ارتفاع ۷۹۷ واحد رسيد. به گفته 
كارشناســان؛ ريزش ديروز شاخص بورس و قيمت ها در بازار سرمايه 
ناشی از مواضع اعلامی سياسی در حوزه مذاكرات هسته ای و مسائلی 
مانند عدم اتصال بانك ها به ســوئيفت و نامعلوم بودن زمان اتصال و 

تهديد به تحريم دوباره بوده است.

افت 684 واحدی شاخص بورس

حجم بارش های اســتان تهران از ابتدای سال آبی جاری 
)مهرماه ۹۴( تاكنون به 1۹5 ميليمتر رسيده است كه در مقايسه 

با دوره بلندمدت ۴8 ساله شش درصد كاهش نشان می دهد.
خسرو  ارتقايی مديرعامل شركت آب منطقه ای تهران با اشاره به 
بارندگی های اخير تهران اظهار كرد: اين ميزان بارندگی در مقايسه با 
۱6٣ ميليمتر ســال گذشــته افزايش و نسبت به ۲۰۸ ميليمتر دوره 

بلندمدت ۴۸ ساله شش درصد كاهش يافته است.
وی با بيان اينكه وضعيت بارندگی در سال آبی جاری بهتر از سال 
آبی گذشــته بوده تصريح كرد: با اين وجود به دليل خشكســالی های 
مستمر در سال های گذشته، حجم روان آب های استان تهران و مقدار 
آبی كه به پشــت ســدها منتقل می  شــود همچنان كمتر از متوسط 

بلندمدت است.
مديرعامل شركت آب منطقه ای تهران با اشاره به اينكه ذخاير آب 
سدهای پنج گانه تامين كننده آب شرب تهران در حال حاضر بيش از 
6۲۹ ميليون متر مكعب است خاطرنشان كرد: اين ميزان در مقايسه با 
۷۸6 ميليون مترمكعب دوره های نرمال بيش از ۱۵۷ ميليون مترمكعب 

كمتر است.
ارتقايی ابراز اميدواری كرد: با توجه به بارش برف در روزهای پايانی 
سال گذشته و ايام نوروز امسال در حوضه آبريز سدهای لار، اميركبير 
و طالقــان، در صورت ادامه صرفه جويی و مديريت مصرف، تامين آب 

شرب در تابستان ۹۵ با مشكل جدی مواجه نشود.
به گفته وی شــهروندان تهرانی، كشــاورزان استان و شهرداری ها 
بايــد همچنان در اجرای مديريــت مصرف آب در بخش های مختلف 
با شــركت های آب منطقــه ای تهران و آب و فاضلاب اســتان تهران 

همكاری كنند.

يک مسئول:
تهران پرآب تر از پارسال

 و خشک تر از متوسط بلندمدت است

تاجگردونمصباحی مقدم

رئيس اتحاديه توليد كنندگان صنايع نساجی:

بازارپوشاکنوروزیدراختیارکالاهایخارجیبود

يک اقتصاددان اصلاح طلب با 
ابراز نگرانی از ورود بدون برنامه 
شــركت های خارجی به كشور 
هشدار داد دولت روحانی سکوی 

پرش اين شركت ها نشود.
حســين راغفر در گفت وگويی با 
تأكيــد بر اينكه دولــت بايد با توجه 
بــه ورود ســرمايه گذاری خارجی به 
كشــور، برنامه هــای روشــنی برای 
آينده روابط اقتصادی كشــور با اين 
سرمايه گذاران داشته باشد، بيان كرد: 
گفته می شود كه اين سرمايه گذاران 
برای سرمايه گذاری در كشور به ايران 
ورود می كنند در حالی كه اغلب اين 
سرمايه گذاران به دنبال جذابيت بازار 

ايرانی به كشــور ما ورود می كنند. ما 
نگران ورود آنها به كشور هستيم. دولت 
بايد چشم انداز روشنی در اين زمينه 
داشته باشد تا واقعاً از سرمايه های آنان 

در جهت توليد استفاده شود.
اين اقتصاددان بيان كرد: در غير 
اين صورت با توجــه به اينكه اكنون 
شــركت های خارجی به بــازار ايران 
توجه دارنــد و به ايران به عنوان يك 
سكوی پرش نگاه می كنند تا بتوانند 
به بازار ۴۰۰ ميليونی منطقه دسترسی 
آســان تری پيدا كنند، برقراری روابط 
اقتصــادی با كشــورهای ديگر منجر 
به آن خواهد شــد كه به بازار فروش 
محصولات كشــورهای ديگر تبديل 

شويم و ايران راهی شود كه شركت های 
خارجی بتوانند محصولات خود را به 
راحتــی به مردم كشــورهای منطقه 

بفروشند.
حسين راغفر در گفت وگو با ايسنا، 
درباره پيش بينی ســه شاخص كلان 
اقتصادی در آينــده، بيان كرد: وقتی 
درباره رشد اقتصادی و بهبود وضعيت 
آن صحبت می كنيم، بايد ببينيم كه 
چه نوع رشدی مد نظر است. آيا رشدی 
كه قرار است ايجاد شود، اشتغال نيز به 

همراه خود دارد، يا خير؟
وی بيان كرد: رشدی كه اقتصاد 
كشــور در ســال ۱٣۹٣ تجربه كرد، 
رشدی بود كه اشتغال به همراه خود 

نداشت به اين علت كه از طريق افزايش 
استخراج منابع طبيعی و... ايجاد شده 
بود. اكنون نيز به نظر می رسد رشدی 
كه پيش بينی می شود كشور در سال 
جاری تجربه كند، رشد بدون اشتغال 
باشــد چون برای تحقق اين رشد به 
افزايش صادرات نفت چشــم دوخته 
شده و دولت منتظر ورود ارز از خارج 

كشور است.
عضو هيئت علمــی گروه اقتصاد 
دانشــگاه الزهرا همچنين گفت: اگر 
دولت فــارغ از بحث افزايش صادرات 
نفت و... راه حلی برای اقتصاد نداشته 
باشد، ما شاهد رشد توأم با اشتغال و 

مستمر و پايدار نخواهيم بود.

هشدار يک اقتصاددان اصلاح طلب:

دولتروحانیسکویپرششرکتهایخارجینشود

دبير كميته تخصصی فقهی سازمان بورس:
قانون بانکداری بدون ربا 

نیازمند بروزرسانی مجدد است


